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Pełny zapis przebiegu posiedzenia 

Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi (nr 51)

Komisji Zdrowia (nr 30)
22 czerwca 2016 r.
Komisje: Rolnictwa i Rozwoju Wsi oraz Zdrowia, obradujące pod przewodnic-
twem posła Bartosza Arłukowicza (PO), przewodniczącego Komisji Zdrowia, 
rozpatrzyły: 

– sprawozdanie Podkomisji nadzwyczajnej o rządowym projekcie ustawy 
o zmianie ustawy o ochronie zdrowia przed następstwami używania tytoniu 
i wyrobów tytoniowych (druk nr 432).

W posiedzeniu  udział  wzięli:  Jarosław Pinkas sekretarz stanu w Ministerstwie Zdrowia wraz 
ze współpracownikami, Grzegorz Hudzik zastępca głównego inspektora sanitarnego wraz ze współ-
pracownikami, Grażyna Bernatowicz główny specjalista w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi, 
Elżbieta Firląg radca ministra w Ministerstwie Finansów, Andrzej Kalski dyrektor departamentu 
w Biurze do Spraw Substancji Chemicznych wraz ze współpracownikami, Bogdan Wojnar główny 
specjalista w Ministerstwie Obrony Narodowej, Jakub Bińkowski sekretarz Departamentu Badań 
i Analiz Związku Przedsiębiorców i Pracodawców, Grzegorz Byszewski ekspert Pracodawców RP, 
Jerzy Jurczyński Public Affairs w Grupie CHIC, Andrzej Karkoszka ekspert Konfederacji Lewia-
tan, Paweł Myziak członek Zrzeszenia Producentów Papryki RP, Małgorzata Pietrzak wiceprezes 
Naczelnej Rady Aptekarskiej, Maciej Ptaszyński dyrektor Polskiej Izby Handlu, Kamila Szcze-
chowska kierownik do spraw rozwoju Fundacji Wsparcia Rolnika „Polska Ziemia” oraz Aleksander 
Zaręba przewodniczący Regionu Mazowsze NSZZ Rolników Indywidualnych „Solidarność” oraz Mate-
usz Moksik asystent przewodniczącego Komisji.

W posiedzeniu udział wziął lobbysta Andrzej Lewandowski członek Zarządu JTI Polska Sp. z o.o.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Longina Grzegrzułka, Agnieszka Jasińska, 
Ewa Karpińska-Brzost, Małgorzata Siedlecka-Nowak, Monika Żołnierowicz-Kasprzyk – z sekre-
tariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych; Bogdan Cichy, Robert Durlik, Maria Iwaszkiewicz – 
legislatorzy z Biura Legislacyjnego. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Otwieram wspólne posiedzenie Komisji Zdrowia oraz Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 
Stwierdzam kworum. Porządek dzisiejszego posiedzenia przewiduje rozpatrzenie spra-
wozdania podkomisji nadzwyczajnej o rządowym projekcie ustawy o zmianie ustawy 
o ochronie zdrowia przed następstwami używania tytoniu i wyrobów tytoniowych, druk 
nr 432. Proszę o zajmowanie miejsc. 
Czy są uwagi do porządku dziennego? Nie widzę zgłoszeń. Wobec niezgłoszenia uwag 

do porządku dziennego, stwierdzam jego przyjęcie. Jeszcze raz proszę sekretariaty Komi-
sji o kontrolę, czy wszyscy przebywający na sali goście są wpisani na listę obecności. 
Przystępujemy do realizacji porządku dziennego. Komisje Zdrowia oraz Rolnictwa 

i Rozwoju Wsi w dniu 28 kwietnia 2016 r. skierowały rządowy projekt ustawy o zmianie 
ustawy o ochronie zdrowia przed następstwami używania tytoniu i wyrobów tytonio-
wych, druk nr 432, do podkomisji nadzwyczajnej. Informuję, że podkomisja zakończyła 
prace w dniu 21 czerwca bieżącego roku. Podkomisja przyjęła sprawozdanie o projek-
cie… Proszę o ciszę na sali. Sprawozdanie podkomisji jest dostępne na poselskich iPa-
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dach w systemie SDI oraz jest zamieszczone w systemie informacyjnym Sejmu na stronie 
internetowej. Jednocześnie, informuję, że marszałek Sejmu, po zasięgnięciu opinii Pre-
zydium Sejmu, wyraził zgodę na przedłużenie do dnia 22 czerwca terminu – pierwotnie 
10 maja 2016 r. – na przedstawienie przez obie Komisje sprawozdania o tym projekcie. 
Przystępujemy do rozpatrzenia sprawozdania podkomisji. Proszę pana posła Latosa 

o zreferowanie prac. 

Poseł Tomasz Latos (PiS): 
Bardzo dziękuję. Panie przewodniczący, panie ministrze, Wysokie Komisje, chciałbym 
powiedzieć, że praca w podkomisji przebiegała bardzo sprawnie i w zasadzie po dwóch 
posiedzeniach przyjęliśmy całość dokumentu, sprawozdania. Największa dyskusja doty-
czyła zgłoszonej poprawki, później zresztą popartej i poprawionej przez stronę rządową, 
która dotyczyła umożliwienia wydzielenia pomieszczenia w sytuacji, kiedy w lokalu jest 
więcej niż jedno pomieszczenie, dla osób, które…

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Drodzy państwo, proszę o przeniesienie rozmów w kuluary. Pracujemy nad ustawą. Bar-
dzo proszę, panie pośle. 

Poseł Tomasz Latos (PiS): 
Tam przyjęto dodatkowo dwa rozwiązania. Pierwsze, w sytuacji, kiedy jest odpowiedni 
wyciąg, odpowiednia wentylacja, umożliwienie korzystania z tego pomieszczenia przez 
osoby palące zarówno papierosy, jak i inne produkty, w tym papierosy innowacyjne, e-pa-
pierosy, a w przypadku, kiedy wyciągu nie ma, wyłącznie przez osoby palące papierosy 
innowacyjne i e-papierosy. Wokół tego była najdłuższa dyskusja, ale przyjęto rozwiązania 
w pełnym konsensie, żeby taką możliwość stworzyć w przypadku, gdy – tak, jak powie-
działem – w lokalu jest więcej niż jedno pomieszczenie. 
Myślę, że to najważniejsze informacje. Ewentualne dalsze informacje będą podawane 

w toku procedowania. Wnoszę o przyjęcie sprawozdania. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Dziękuję bardzo. Czy ktoś z pań i panów posłów chce zabrać głos przed przystąpieniem 
do pracy nad ustawą? Nie widzę zgłoszeń. Przystępujemy do pracy. 
Tytuł ustawy. Czy ktoś wnosi uwagi? Rząd. Przypominam jeszcze, że głosujemy przy 

pomocy kart. Czy wszyscy państwo są gotowi? To ogłaszam 20 sekund przerwy – proszę 
o przygotowanie kart. 
Przystępujemy do pracy. Tytuł ustawy. Rząd. Do mikrofonu proszę. 

Sekretarz stanu w Ministerstwie Zdrowia Jarosław Pinkas: 
Przyjmujemy tytuł ustawy. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro Legislacyjne. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Proszę przybliżyć mikrofon, panie mecenasie. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Czy ktoś z pań i panów posłów…? Jeśli nie, przystępujemy do głosowania. 
Kto z państwa jest za przyjęciem tytułu ustawy? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 

Podaję wyniki głosowania. 
Mamy  jakiś kłopot  techniczny. Musimy powtórzyć głosowanie. Co się dzieje? Czy 

możemy głosować? OK., głosownie udane. 
36 posłów za, nikt nie był przeciw i nikt się nie wstrzymał. Tytuł ustawy został przyjęty. 
Art. 1 – główka. Rząd. 
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Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Zgoda. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro Legislacyjne. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Nie widzę zgłoszeń. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Podaję wyniki głosowania. 
35 posłów za, nikt się nie wstrzymał i nikt nie był przeciw. Art. 1 – główka, przyjęta. 
Zmiana pierwsza. Czy ktoś z państwa ma uwagi? Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Zgoda. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro Legislacyjne. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie pośle. 

Poseł Artur Dunin (PO): 
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, ja może troszeczkę zamącę…

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Proszę bliżej mikrofonu, panie pośle, bo nie słyszymy…

Poseł Artur Dunin (PO): 
…bo mam kilka zmian, między innymi, do art. 1. Nie wiem tylko, czy to w odpowiednim 
momencie, ale mam zmianę do art. 1, w pkt 1, do ppkt 13a. Czy mogę to odczytać? Ewen-
tualnie pan przewodniczący mnie poprawi, czy to jest w tym miejscu…

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie pośle, czy ta zmiana dotyczy zmiany pierwszej? 

Poseł Artur Dunin (PO): 
Tak. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
To proszę, bardzo. Oddaję głos. 

Poseł Artur Dunin (PO): 
„informacja o wyrobach tytoniowych – informacja o markach, wyrobach tytoniowych 
niezawierająca przekazu zachęcającego do zakupu lub używania wyrobów tytoniowych, 
na jednolitym kolorystycznie tle, umieszczona wyłącznie wewnątrz punktu sprzedaży 
tych wyrobów oraz zawierająca wiadomość informacyjną w treści określonej w art. 9a 
ust. 2, zajmująca co najmniej 20% powierzchni informacji;”. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie pośle, prosiłbym, żeby pan opowiedział treść zmiany, jaką pan proponuje, wraz 
z uzasadnieniem. 

Poseł Artur Dunin (PO): 
Już mówię. Zgadzamy się z tym, że nie powinno być reklam. Jesteśmy za tym, żeby 
wyrugować z przestrzeni publicznej reklamy. Natomiast, informacja w punktach sprze-
daży powinna być zachowana. Z tego wynika moja poprawka. 
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Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro Legislacyjne. Czy ta poprawka jest przedstawiona w odpowiednim momencie pro-
cedowania? 

Legislator Bogdan Cichy: 
Jeśli dobrze rozumiemy, to chodzi o uzupełnienie…

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie mecenasie… Bardzo proszę  rząd  o zaprzestanie  rozmów. Czy państwo muszą 
teraz coś konsultować? Jeżeli państwo potrzebują przerwy, to proszę powiedzieć. Ogło-
szę minutę przerwy na państwa naradę. Rozumiem, że państwo muszą odnieść się do tej 
poprawki, ale posłowie też muszą mieć komfort pracy. Panie mecenasie. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Chcielibyśmy oczywiście zobaczyć fizycznie tę poprawkę, bo jej nie mamy. Natomiast, 
jeżeli  dobrze  rozumiemy,  to chodzi  o uzupełnienie  części  słownikowej poprzez doda-
nie nowego pkt 13a. Zwracamy tylko uwagę na to, że zgodnie z regulaminem Sejmu, 
poprawka  powinna  zawierać  konsekwencje.  Jeżeli  wprowadzamy  nowe  pojęcie, 
to powstaje pytanie, w którym miejscu w przepisach materialnych chcemy usytuować 
ten problem, bo oczywiście część słownikowa musi odpowiadać części materialnej. 
Czyli, konkludując, jeżeli w słowniku wprowadzamy określone pojęcie, to sekwencją 

wprowadzenia tego pojęcia, wedle regulaminu, powinno być również odpowiednie uzu-
pełnienie przepisów materialnych. I to powinno być iunctim. Jeżeli nie jest to iunctim, 
to w naszym przekonaniu nie ma to charakteru poprawki, gdyż nie zawiera konsekwencji. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Z wielkim trudem wysłuchałem pana mecenasa, bo naprawdę za daleko jest ten mikro-
fon. Jest bardzo dużo ludzi na sali. Panie pośle. 

Poseł Artur Dunin (PO): 
Przypominam, że nie mamy  jeszcze uzgodnienia z Brukseli, więc będziemy nad tym 
dalej pracować. Będzie zatem czas na to, żeby ewentualne konsekwencje tej poprawki 
wprowadzić dalej. Dziękuję bardzo. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Jednak wprowadzając poprawkę powinniśmy przedstawiać konsekwencje, panie pośle, 
bo nie możemy  tworzyć  prawa  z góry  zakładając,  że będziemy  je potem  poprawiać. 
Wydaje się, że tak powinniśmy procedować. Pan poseł Zembala. 

Poseł Marian Zembala (PO): 
Panie  przewodniczący,  szanowni  państwo,  nie  rozumiem  intencji  tej  poprawki,  ale 
wszystkim przypominam, że Polska na rynku e-papierosów jest druga w Europie i trze-
cia na świecie. Przypominam też wszystkim, że e-papierosy nie mają akcyzy. W związku 
z tym, musimy cały czas pamiętać, że istotą jest zdrowie, a nie choroba. I to jest mój 
komentarz. Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Bardzo dziękuję. Bardzo proszę, panie pośle. 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
Panie przewodniczący, jeżeli chodzi o moją poprawkę, to Biuro Legislacyjne zna jej treść, 
bo przed chwilą ją złożyłem. Chodzi dokładnie o tę samą zmianę. Pkt 25 części wspólnej 
proponuję nadać brzmienie… Czy mogę odczytać? 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Przepraszam, musi pan poseł powtórzyć. Nie byłem w stanie tego usłyszeć. 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
Jasne. Panie przewodniczący, do tego samego punktu, o którym mówił przed chwilą 
pan poseł, także złożyłem poprawkę. Jest ona złożona do Biura Legislacyjnego. Chodzi 
o to, żeby w miejscach sprzedaży wyrobów tytoniowych, papierosów elektronicznych, 
pojemników zapasowych, produktów innowacyjnych itd. – chodzi nie o reklamę w miej-
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scach publicznych, tylko o miejsce sprzedaży – była dostępna informacja nienakłania-
jąca do zakupu, natomiast informująca o produkcie. Złożyłem taką poprawkę i jeżeli pan 
przewodniczący sobie życzy, to mogę ją odczytać. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Proszę ją odczytać. Czy Biuro Legislacyjne i sekretariat Komisji mają poprawkę pana 
posła? 
Drodzy państwo – zwracam się teraz do pań posłanek i panów posłów – każdy poseł 

ma prawo zgłosić poprawkę, ale  ja nie będę prowadzić prac Komisji w takim chaosie, 
że trwają poszukiwania poprawek przez sekretariat. Albo ktoś je ma i je składa, albo 
nie. Proszę sekretariaty o informację, czy jest złożona poprawka, czy nie. Czy sekretariat 
Komisji Zdrowia lub Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi ma poprawkę złożoną przez pana 
posła? Sekretariat nie ma… A co państwo ustalają? 
Ogłaszam 5 minut przerwy. Proszę uporządkować pracę. 

[Po przerwie]

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Przystępujemy do pracy. Szanowni państwo, proszę o zajmowanie miejsc. Proszę sekre-
tariaty o oficjalne poinformowanie, jakie poprawki mają państwo złożone i przez których 
posłów podpisane. Jeszcze pan poseł, bardzo proszę. 

Poseł Artur Dunin (PO): 
Panie przewodniczący, Wysoka Komisjo, miałem szereg poprawek, ale z uwagi na słuszną 
– jak się wydaje – argumentację Biura Legislacyjnego odnośnie do przeanalizowania ich 
konsekwencji, wycofuję tę poprawkę i na dzisiejszym posiedzeniu Komisji nie będę zgła-
szał innych poprawek. Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Bardzo dziękuję, panie pośle. Proszę o poinformowanie, jakie poprawki mają państwo 
formalnie złożone na ten moment i przez których posłów.

Sekretarz Komisji Monika Żołnierowicz-Kasprzyk: 
Zgłoszone są trzy poprawki podpisane przez trzech posłów. Widnieje podpis pana posła 
Skuteckiego, pana posła Grabowskiego, a trzeci jest nieczytelny…

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Nie może być tak, że jest nieczytelny. Proszę o nazwisko trzeciego posła. 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
To jest pan poseł Jarosław Porwich z Klubu Poselskiego Kukiz15. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
OK. Czyli, mamy trzy poprawki. Czy tak? 

Sekretarz Komisji Monika Żołnierowicz-Kasprzyk: 
Trzy poprawki są na tę chwilę. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Czyli, pracujemy w tej chwili na poprawką do zmiany pierwszej, zgłoszoną przez pana 
posła Skuteckiego. Proszę o poinformowanie jeszcze raz o treści tej poprawki. 
Na ten  moment  mamy  trzy  poprawki.  I bardzo  państwa  proszę  o niezgłaszanie 

na szybko jakichś poprawek, tylko złożenie ich w sekretariacie w sposób formalny. Ina-
czej nie będę poddawać ich pod głosowanie. Bardzo proszę, panie pośle. 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
Odczytam jeszcze raz w całości brzmienie tej poprawki… OK., powtórzę. Chodzi o to, 
żeby w miejscach sprzedaży – wyłącznie w miejscach sprzedaży – produktów tytonio-
wych,  papierosów  elektronicznych,  pojemników  zapasowych,  produktów  innowacyj-
nych itd., była możliwość informowania o tych produktach. Nie chodzi w żaden spo-
sób o reklamę, o zachęcanie, o jakiekolwiek działanie poza miejscami sprzedaży, tylko 
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o informację wyłącznie w tych miejscach, gdzie jest sprzedaż tych produktów. Tego doty-
czy moja poprawka. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Bardzo dziękuję, panie pośle. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Jesteśmy przeciw. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro Legislacyjne. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Mamy trudności z wyprowadzeniem normy prawnej z tej poprawki. Rozumiem bowiem, 
że do tego tekstu,  jaki  jest w tej chwili w sprawozdaniu,  jest dodana sekwencja „oraz 
informację o markach…” itd. Nasza wątpliwość sprowadza się do tego, że w przypadku 
przyjęcia tej poprawki – w naszym przekonaniu – mogą… 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
My kompletnie pana nie słyszymy. Bardzo proszę przybliżyć mikrofon. 

Poseł Tomasz Latos (PiS): 
Mikrofon działa, tylko ma go pan za daleko. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Zamieniłem mikrofony. Może będzie lepiej. Proszę państwa, my mamy wątpliwości odno-
śnie do wyprowadzenia normy prawnej, bo jak państwo wiedzą, z przepisów wyprowa-
dzamy normę prawną. W tej poprawce dodano sekwencję „oraz informacje o markach 
wyrobów tytoniowych…” itd. W przypadku nałożenia sekwencji przepisu z wyłączeniem 
informacji oraz informacji dalszej, mamy wątpliwości odnośnie do wyprowadzenia normy 
prawnej. Czyli, nie wiemy do końca, jak adresaci powinni się zachować. To jest nasza 
wątpliwość. Poprawka ma charakter merytoryczny i tu istotne jest stanowisko rządu. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Bardzo proszę, panie pośle. 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
Szanowni państwo, zwrócę uwagę na bardzo praktyczny aspekt tej poprawki. Z wiel-
kim trudem wynegocjowaliśmy  jako państwo możliwość przedłużenia zakazu sprze-
daży papierosów, na przykład, mentolowych. Po wejściu w życie naszej ustawy bez tej 
poprawki  nawet nie  będzie możliwości  poinformowania  klienta,  który  papieros  jest 
mentolowy, a który nie. Nie będzie możliwości poinformowania klienta o tym, że wszedł 
na rynek nowy produkt, który jest zdecydowanie mniej szkodliwy od produktów dotych-
czas obecnych na rynku, a zakładamy – jesteśmy przekonani, – że takie produkty będą 
wchodzić na rynek. Jeżeli Szanowne Komisje zdecydują się odrzucić wszystkie moje 
poprawki – te trzy – to proszę potraktować je jako poprawki mniejszości. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Pan poseł Zembala i pan poseł Latos. 

Poseł Marian Zembala (PO): 
Chcę przypomnieć,  że na posiedzeniu Ministrów Zdrowia w Luksemburgu,  po wcze-
śniejszym przyznaniu 12 mld zł na ochronę zdrowia, musieliśmy się tłumaczyć, dlaczego 
w Polsce doszło do takiej  sytuacji,  że nie dbamy o stan zdrowia obywateli. Dziękuję. 
Jeszcze raz przypominam – trzecie miejsce na świecie i drugie w Europie pod względem 
wyprodukowanych e-papierosów. Gdzie jest zdrowie obywateli? 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Pan poseł Latos. 
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Poseł Tomasz Latos (PiS): 
Dziękuję bardzo. Mam pytanie do strony rządowej. Czy bez tej poprawki będzie przeka-
zywana informacja o tym, co konsument kupuje, to znaczy, jaki jest to rodzaj papierosów, 
czy są to produkty innowacyjne, czy są to e-papierosy? Czy będzie gdzieś informacja? 
My też o tym krótko dyskutowaliśmy w podkomisji – nie wspomniałem o tym – czy 

będzie informacja o tym, jak danego produktu należy używać, bo pierwszy należy palić, 
a drugi  należy  podgrzewać.  Pierwszy ma taki  rodzaj,  drugi ma inny  charakter.  Czy 
będzie gdzieś ta informacja, bo – jak rozumiem – posłowi Skuteckiemu chodzi o to, żeby 
taka informacja była, i nic więcej? 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Bardzo proszę rząd o odpowiedź. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Dziękuję bardzo, panie przewodniczący…

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Bliżej mikrofon, panie ministrze. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Dziękuję bardzo. Panie przewodniczący, szanowni państwo, to dość wyraźnie opisuje 
dyrektywa.  Art.  13  –  prezentacja wyrobów. Oczywiście,  będzie można  prezentować 
wyroby, natomiast w żaden sposób nie będzie można ich reklamować. Sprawa jest zupeł-
nie jednoznaczna – nie wykraczamy poza dyrektywę. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Ja też chciałbym państwu przypomnieć, że kłopot wynikający z odróżnienia reklamy 
od informacji mamy w całym „zdrowiu”, dlatego, że mamy zakaz reklamowania działal-
ności leczniczej, a jednocześnie mamy pozwolenie na informowanie o działalności lecz-
niczej, i stąd wynika zawsze płynność tej granicy. 
Przystępujemy do głosowania… Jeszcze pani poseł. Bardzo proszę, pani poseł Niedziela. 

Poseł Dorota Niedziela (PO): 
Mam pytanie do wnioskodawcy tej poprawki, ponieważ to on powinien nam wytłuma-
czyć, jak ma zamiar wyegzekwować różnicę między reklamą a informacją, bo w praktyce 
nie jest to możliwe do rozróżnienia. Jeżeli producent da informację o nowym produkcie, 
będzie to po prostu zwykła reklama. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Proszę, panie pośle. 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
Nie zgodzę się ani z panem przewodniczącym, ani z panią poseł, ponieważ istnieją bardzo 
bogate badania na temat różnic między manipulacją, perswazją a reklamą. Pamiętajmy, 
że to wszystko odbywa się na gruncie językowym. Można to zrobić bardzo prosto. Są w Pol-
sce biegli, którzy naprawdę są doskonale zorientowani w tym zakresie, i jest zasadnicza 
różnica między reklamą a informacją. Informacja, na przykład, nie może zawierać przy-
miotników wartościujących, a reklama może. To jest bardzo proste do zrobienia. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Przystępujemy do głosowania. Kto z pań i panów posłów jest za przyjęciem poprawki 
pana posła Skuteckiego? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Podaję wyniki głosowania. 
4 posłów za, 35 przeciw, wstrzymało się 5. Poprawka nie została przyjęta. 
Przystępujemy do głosowania nad zmianą pierwszą. Kto z państwa jest za przyjęciem 

zmiany pierwszej? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Podaję wyniki głosowania. 
34 posłów za, 2 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana pierwsza została przyjęta. 
Przystępujemy do pracy nad zmianą drugą. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Jesteśmy za. 
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Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro Legislacyjne. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Nie widzę zgłoszeń. Przystępujemy do głosowania nad zmianą 
drugą. 
Kto z państwa jest za przyjęciem zmiany drugiej? Kto jest przeciw? Kto się wstrzy-

mał? Podaję wyniki. 
42 posłów za, przeciw 2, nikt się nie wstrzymał. Zmiana druga została przyjęta. 
Przystępujemy do pracy nad zmianą trzecią. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro Legislacyjne. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Zmiana trzecia. Przystępujemy do głosowania. 
Kto z państwa jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Podaję wyniki głosowania. 
42 posłów za, przeciw 2, nikt się nie wstrzymał. Zmiana trzecia została przyjęta. 
Przystępujemy do rozpatrzenia zmiany czwartej. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania nad zmianą czwartą. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
40 posłów za, 2 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana czwarta została przyjęta. 
Zmiana nr 5. Rząd. Do mikrofonu. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro Legislacyjne. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania nad zmianą piątą. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
41 posłów za, 2 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana piąta została przyjęta. 
Zmiana nr 6. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 
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Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. Zmiana szósta. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
42 posłów za, 2 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana nr 6 została przyjęta. 
Zmiana nr 7. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Nie widzę zgłoszeń. Przystępujemy do głosowania. Zmiana 
siódma. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
Zmiana nr 7 – 41 posłów za, 3 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana nr 7 została 

przyjęta. 
Zmiana nr 8. Przystępujemy do pracy. Rząd. Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Rząd proszę o szybszą reakcję. Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
41 posłów za, 3 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana nr 8 została przyjęta. 
Zmiana nr 9. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. Zmiana nr 9. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Podaję wyniki głosowania. 
40 posłów za, przeciw 2, nikt się nie wstrzymał. Zmiana nr 9 została przyjęta. 
Przystępujemy do pracy nad zmianą dziesiątą. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
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41 posłów za, 3 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana nr 10 została przyjęta. 
Pracujemy teraz nad zmianą nr 11. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Zmiana nr 11. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
40 posłów za, 3 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana nr 11 została przyjęta. 
Przystępujemy do pracy nad zmianą nr 12. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Do mikrofonu, panie ministrze. Musi pan to koordynować… Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
40 posłów za, 2 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana nr 12 została przyjęta. 
Przystępujemy do pracy nad zmianą nr 13. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
40 posłów za, 2 przeciw, wstrzymał się 1. Zmiana nr 13 została przyjęta. 
Przystępujemy do pracy nad zmianą nr 14. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. Zmiana nr 14. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
41 posłów za, 2 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana nr 14 została przyjęta. 
Zmiana nr 15. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 
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Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. Zmiana nr 15. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
40 posłów za, 2 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana nr 15 została przyjęta. 
Zmiana nr 16. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
39 posłów za, 2 przeciw, wstrzymał się 1. Zmiana została przyjęta. 
Jesteśmy przy zmianie nr 17. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Podaję wyniki – zmiana nr 17. 
40 posłów za, 2 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana została przyjęta. 
Zmiana nr 18. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
38 posłów za, przeciw 1, wstrzymał się 1. Zmiana została przyjęta. 
Zmiana nr 19. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 
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Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do… Jest uwaga. Bardzo proszę, panie pośle. 
Oddaję głos, panie pośle. 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
Panie przewodniczący, mam nadzieję, że nadążam, ale chyba właśnie do tego punktu 
złożyłem poprawkę. Prosiłbym Biuro Legislacyjne o podpowiedź, czy to jest to miejsce. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Jest  ta poprawka.  Jest  ona złożona  formalnie. Proszę pana posła o poinformowanie 
o treści poprawki i przedstawienie jej zawartości. 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
To jest ta sama poprawka, jaką składałem na posiedzeniu podkomisji. Chodzi o to, żeby 
do zgłoszenia można było dołączyć treść oświadczeń komunikatów informacyjnych zwią-
zanych z nowatorskim wyrobem tytoniowym, odnoszących się do udokumentowanych 
cech nowatorskiego wyrobu tytoniowego lub sposobu jego używania, a w szczególno-
ści dotyczących mniejszego w stosunku do wyrobów tytoniowych do palenia wpływu 
na użytkownika lub otoczenie, lub niższego ryzyka stosowania nowatorskiego wyrobu 
tytoniowego. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Bardzo dziękuję, panie pośle. Biuro Legislacyjne. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Poprawka ma charakter merytoryczny. Zwracamy tylko uwagę na to, że to oświadcze-
nie ma charakter fakultatywny, a zatem nie powoduje żadnych skutków. Powstaje więc 
kwestia celowości tego typu regulacji prawnej. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Po pierwsze, panie mecenasie, my naprawdę pana nie słyszymy. Nie wiem, co się dzisiaj 
dzieje. Pan jakiś taki wyciszony jest dzisiaj. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Jesteśmy przeciw. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Pan poseł Zembala. 

Poseł Marian Zembala (PO): 
Publikacja w The New England Journal of Medicine sumująca doświadczenia jedno-
znacznie wskazuje na to, żeby również być przeciw takiej poprawce. I mówię to jako 
lekarz i naukowiec. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Dziękuję. Jeszcze pan poseł. Bardzo proszę. 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
Tak, ostatnie zdanie. Szanowni państwo, zaklinanie rzeczywistości nie jest dobre. Fak-
tycznie, różne produkty tytoniowe w różny sposób wciąż szkodzą – zgodzę się z panem 
posłem Zembalą – natomiast, w różny sposób. Nie można porównywać  szkodliwości 
produktów, które są tak różne. Natomiast, informacja o tym, czy papieros zabija mnie 
bardziej niż e-papieros, niż produkt innowacyjny,  jest moim prawem jako obywatela. 
Ja mam prawo do informacji. Niczego więcej ta poprawka nie zawiera. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Nikt przecież nie odbiera panu posłowi prawa do przedstawiania tego typu poprawek 
i do ich uzasadniania, ale to podlega prawom demokracji. Pan poseł Latos. 

Poseł Tomasz Latos (PiS): 
Ja chciałbym  poprosić  o doprecyzowanie  ze strony  pana  mecenasa,  bo rzeczywiście 
słabo pana słyszeliśmy, jakiego rodzaju ma pan wątpliwości legislacyjne. A pana mini-
stra poprosiłbym o doprecyzowanie, dlaczego nie, mimo, że niewątpliwie jest różnica 
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między nowymi produktami a papierosami tradycyjnymi. Rozumiem, że chodzi o samą 
informację, czym dany produkt jest. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Najpierw pan mecenas, bardzo proszę. 

Legislator Bogdan Cichy: 
My zwróciliśmy państwa uwagę na tę okoliczność, że, po pierwsze, ta poprawka ma cha-
rakter merytoryczny, a więc stanowisko rządu jest istotne. Natomiast, z naszej strony, 
zwracamy uwagę na to, że ta propozycja normy prawnej ma charakter fakultatywny, 
bo proponuje się, aby ustęp brzmiał, że do zgłoszenia można dołączyć, a contrario, nie 
trzeba. Jest więc kwestia skutków, że jeżeli  jest dołączone takie oświadczenie, to czy 
są przewidziane jakieś skutki z tego wynikające. Inaczej tworzymy prawo, które zmierza 
w tak zwaną próżnię, bo żadne skutki z niej nie wynikają. 
Dalej. Jeżeli  jest to kategoria fakultatywna, tworzymy określoną kakofonię. Czyli, 

w jednej  sytuacji będzie  tego  typu oświadczenie, bo ono ma charakter  fakultatywny, 
a w innej, nie będzie. Konkludując, oczywiście jest to charakter fakultatywny, że można, 
natomiast,  jakie  są skutki dołączenia  tego  typu oświadczenia od strony  tej  regulacji 
prawnej, o której jest tutaj mowa – bo w ust. 3 mówi się wyraźnie, że do zgłoszenia itd., 
i ten przepis ma charakter bezwzględnie obowiązujący, katalog jest zamknięty – nagle 
wprowadzamy nową instytucję, w naszym przekonaniu, niedookreśloną. Powstaje więc 
kwestia celowości. Czy jest celowe, żeby tego typu narzędzie prawne funkcjonowało? 
Jaki chcemy uzyskać rezultat w wyniku tej poprawki? To właśnie jest nasza wątpliwość. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Pan minister. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Jesteśmy absolutnie przeciw. Chcę jeszcze powiedzieć, że inspektor nie ma takich kom-
petencji, żeby oceniać oświadczenia. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Bardzo dziękuję. Pan poseł Skutecki ostatnie zdanie, bardzo proszę. 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
Nie zgodzę się z panem mecenasem. Sytuacja wygląda w ten sposób, że do zgłoszenia 
można dołączyć treść oświadczeń, jeżeli producent czy importer ma coś ważnego do prze-
kazania, jeżeli są jakieś nowe badania, które pokazują, na przykład, że za tydzień wej-
dzie na rynek papieros, który w ogóle nie szkodzi lub szkodzi dużo mniej niż te produkty, 
które są dzisiaj. Naszym celem jest to, żeby Polacy przestali umierać na choroby zwią-
zane z paleniem. A teraz mówimy Polakom – kupujcie w ciemno. To nie trzyma się kupy. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Bardzo  dziękuję.  Bardzo  proszę  o ciszę  na sali.  Przystępujemy  do głosowania  nad 
poprawką zgłoszoną przez pana posła Skuteckiego. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
6 posłów za, przeciw 34, wstrzymało się 4. Poprawka nie została przyjęta. 
Przystępujemy do głosowania nad zmianą 19. Kto z państwa jest za? Kto jest przeciw? 

Kto się wstrzymał? 
36 posłów za, przeciw 1 poseł, wstrzymał się 1. W związku z tym, zmiana 19 została 

przyjęta. 
Przystępujemy do pracy nad zmianą 20. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 
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Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania nad zmianą 20. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
41 posłów za, 2 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana 20 została przyjęta. 
Zmiana nr 21. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
41 posłów za, 2 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana nr 21 została przyjęta. 
Zmiana nr 22. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
41 posłów za, przeciw 2, nikt się nie wstrzymał. Zmiana została przyjęta. 
Zmiana nr 23. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
41 posłów za, przeciw 2, nikt się nie wstrzymał. Zmiana nr 23 została przyjęta. 
Zmiana nr 24. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
41 posłów za, 2 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana została przyjęta. 
Zmiana nr 25. Rząd. 
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Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
41 posłów za, 2 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Zmiana została przyjęta. 
Głosujemy nad całością art. 1… Przepraszam. Zmiana nr 26. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Pan poseł Skutecki zgłasza chęć zabrania głosu. Bardzo proszę. 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
Złożyłem poprawkę dotyczącą vacatio legis tej ustawy, ponieważ zakładamy, że w ciągu 
dwóch  tygodni  ta ustawa wchodzi w życie. Natomiast,  jeżeli  przegłosowaliśmy  jako 
Komisja  odrzucenie moich poprawek dotyczących  informacji,  a te  informacje dzisiaj 
są w tych ponad 120 tys. punktach sprzedaży, to po prostu będzie niemożliwe pod wzglę-
dem technicznym, żeby znikły stamtąd w ciągu dwóch tygodni. Trzeba „aneksować” 
umowy, poinformować wszystkich sklepikarzy. Duże sieci sobie poradzą, natomiast mali 
sklepikarze…

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie pośle, sekundka, bo mam wrażenie, że nikt pana nie słyszy w tej chwili. Proszę 
o ciszę na sali. Pracujemy nad naprawdę trudną ustawą, mocno obciążoną, regulującą 
potężny rynek finansowy. Proszę państwa o skupienie. To jest dla państwa dobra. Rząd… 
Dalej pan poseł, przepraszam, bo przerwałem. 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
Moja poprawka jest bardzo krótka. Polega tylko na tym, żeby przedłużyć vacatio legis, 
nic więcej. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Brak zgody. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Czy Biuro Legislacyjne odnosi się do tej poprawki? 

Legislator Bogdan Cichy: 
Panie przewodniczący, nie zrozumieliśmy, czego dotyczy ta poprawka. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Rozumiem, że wydłużenia terminu vacatio legis. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Panie przewodniczący, to jest przedmiotem innego artykułu... 
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Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Właśnie…

Legislator Bogdan Cichy: 
Państwo skończyli pracę nad art. 1. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
W tej chwili opracowywana jest zmiana 26. Czyli, ta poprawka nie dotyczy zmiany nr 
26 – pytam Biuro Legislacyjne. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Tak, nie dotyczy. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Rozumiem. Panie pośle, czy przyjął pan to do wiadomości. 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
Przyjąłem. Zgubiłem się. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Dobrze. Zmiana nr 26. Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
36 posłów za, przeciw 1, wstrzymał się 1. Zmiana 26 została przyjęta. 
Całość art. 1. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Całość art. 1. Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? Podaję wyniki głosowania. 
40 posłów za, 3 przeciw, nikt się nie wstrzymał. Art. 1 został przyjęty. 
Art. nr 2. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto z państwa jest za przyjęciem art. 2? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
38 posłów za, przeciw 1, nikt się nie wstrzymał. Art. 2 został przyjęty. 
Art. 3. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto jest za przyjęciem art. 3? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
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39 posłów za, przeciw 2, nikt się nie wstrzymał. Art. 3 został przyjęty. 
Art. 4. Rząd. Do mikrofonu. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania nad art. 4. 
Kto z państwa jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
36 posłów za, przeciw 2, wstrzymał się 1. Art. 4 został przyjęty. 
Pracujemy nad art. 5. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania nad art. 5. 
Kto z państwa jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
36 posłów za, 2 przeciw, wstrzymał się 1. Art. 5 został przyjęty. 
Art. 6. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto z państwa jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
38 posłów za, 2 przeciw, wstrzymał się 1. Art. 6 został przyjęty. 
Art. 7. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania nad art. 7. 
Kto z państwa jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
38 posłów za, 2 przeciw, wstrzymał się 1. Artykuł został przyjęty. 
Art. 8. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 
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Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Pan poseł Skutecki. 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
To jest właśnie to miejsce, o który mówiłem wcześniej. Chodzi o przedłużenie vacatio 
legis, zresztą, zgodnie z tym zapisem ministerialnym…

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Proszę Biuro Legislacyjne o odniesienie się do tej poprawki. 

Legislator Bogdan Cichy: 
My nie możemy po prostu zrozumieć celu tego przepisu. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie pośle, jeszcze raz, żeby wszystko było jasne. Rozmawiamy o art. 8. W tej chwili 
omawiamy art. 8 ustawy. Czy pan poseł podtrzymuje tę poprawkę do art. 8, której nie 
rozumie Biuro Legislacyjne? 

Poseł Paweł Skutecki (Kukiz15): 
Zdecydowanie tak i zobowiązuję się wytłumaczyć to Biuru Legislacyjnemu. W ustawie 
piszemy w art. 8 „Wyroby tytoniowe wyprodukowane lub wprowadzone do obrotu oraz 
oznakowane  zgodnie  z dotychczasowymi  przepisami  przed  dniem 28  lutego  2017 r., 
papierosy  elektroniczne  lub  pojemniki  zapasowe  wyprodukowane  lub  dopuszczone 
do obrotu nie później niż w terminie 6 miesięcy od dnia wejścia w życie niniejszej ustawy 
oraz wyroby ziołowe do palenia wyprodukowane lub dopuszczone do obrotu przed dniem 
wejścia w życie niniejszej ustawy, które nie spełniają wymagań ustawy zmienianej w art. 
1, w brzmieniu nadanym niniejszą ustawą, mogą być wprowadzane do obrotu do dnia 
20 maja 2017 r.”. 
Ja tylko proszę o to, żebyśmy w tym czasie, kiedy możemy sprzedawać te produkty, 

mogli też informować o tych produktach. Chodzi po prostu o to, żeby sklepikarz, jeżeli 
ma prawo sprzedawać te produkty, zgodnie z ustawą, do maja 2017 r., nie musiał likwi-
dować informacji o tych produktach dwa tygodnie po wejściu w życie ustawy, tylko też 
do maja 2017 r. Tak jest po prostu łatwiej, a nikt nie będzie w stanie wyegzekwować…

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie pośle, znowu muszę pana na sekundę przeprosić. Bardzo proszę o ciszę na sali. 
Czy Biuro Legislacyjne tym razem zrozumiało tę poprawkę? 

Legislator Bogdan Cichy: 
Stara się zrozumieć. Rozumiem, że nie chodzi o vacatio, tylko o przepis materialny przej-
ściowy. Czyli, rozumiem, że jest to kategoria przepisu przejściowego. Oczywiście, taki 
przepis może zaistnieć w ustawie, tylko, w związku z tym, nasze pytanie do strony rzą-
dowej jest takie, czy w świetle pozostałych przepisów, które wejdą w życie po czternastu 
dniach, jest również możliwe utrzymanie tego przepisu przejściowego do 20 maja 2017 r. 
Jeżeli taka możliwość istnieje, to z punktu widzenia legislacji nie widzimy przeszkód 
odnośnie do przyjęcia tej poprawki. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Nie ma takiego przepisu. Przepisy zostały uwzględnione w art. 30 jako przepisy przej-
ściowe. Nie ma tam takiego zapisu. Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Czyli, rząd negatywnie opiniuje tę poprawkę. 
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Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Jednoznacznie negatywie. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Czy pan poseł chciałby jeszcze zabrać głos? 

Poseł Artur Dunin (PO): 
Pan poseł dobrze to wytłumaczył. Biuro Legislacyjne zrozumiało wreszcie, o co chodzi. 
Poprawka jak najbardziej słuszna. Dziękuję. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Przystępujemy do głosowania. Kto z pań i panów posłów jest za przyjęciem poprawki 
zgłoszonej przez pana posła Skuteckiego? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
6 posłów za, 35 przeciw, 1 poseł się wstrzymał. Poprawka nie została przyjęta. 
Przystępujemy do głosowania nad całością art. 8. Kto z państwa  jest za? Kto  jest 

przeciw? Kto się wstrzymał? 
34 posłów za, przeciw 1, wstrzymało się 3 posłów. Art. 8 został przyjęty. 
Przystępujemy do pracy nad art. 9. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Nie widzę zgłoszeń. Przystępujemy do głosowania. 
Kto z pań i panów posłów jest za przyjęciem art. 9? Kto jest przeciw? Kto się wstrzy-

mał? 
38 posłów za, przeciw 2, wstrzymał się 1. Art. 9 został przyjęty. 
Art. 10. Rząd. Do mikrofonu. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. Art. 10. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
40 posłów za, przeciw 1, nikt się nie wstrzymał. Art. 10 został przyjęty. 
Art. 11. Przystępujemy do pracy. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. Art. 11. 
Kto jest za? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
39 posłów za, przeciw 3, nikt się nie wstrzymał. Art. 11 został przyjęty. 
Pracujemy nad art. 12. Rząd. 
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Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Przystępujemy do głosowania. 
Kto z państwa jest za przyjęciem art. 12? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
39 posłów za, przeciw 3, wstrzymało się 2. Art. 12 został przyjęty. 
Głosujemy nad całością ustawy. Rząd. 

Sekretarz stanu w MZ Jarosław Pinkas: 
Za. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Biuro. 

Legislator Bogdan Cichy: 
Nie zgłaszamy uwag. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Panie i panowie posłowie. Głosujemy nad całością ustawy. 
Kto z państwa jest za przyjęciem całości ustawy? Kto jest przeciw? Kto się wstrzymał? 
39 posłów za, przeciw 3, wstrzymało się 2. Ustawa została przyjęta. 
Musimy wybrać posła sprawozdawcę. Proponuję, żeby to był poseł Latos. Czy jest 

sprzeciw? Nie słyszę sprzeciwu. Czy poseł Latos zgadza się? 

Poseł Tomasz Latos (PiS): 
Zgadzam się. 

Przewodniczący poseł Bartosz Arłukowicz (PO): 
Zostaje pan sprawozdawcą. Dziękuję. 
Zamykam posiedzenie Komisji.


